

ISSN 1998-619X



**Вопросы истории и
культуры северных
стран и территорий**



**Historical and cultural
problems of northern
countries and regions**

№ 3 (55)

2021



ОГЛАВЛЕНИЕ

От главного редактора	5
Научные статьи	
Мацук М.А. (Сыктывкар, Россия) Путь историка (К 75-летию со дня рождения и 50-летию научной деятельности выдающегося историка Николая Ивановича Никитина)	6
Родионова А.П. (Петрозаводск, Россия) Вклад А.П. Баранцева в исследование людиковского наречия карельского языка	48
Бахтов В.В. (Москва, Россия) Казаки Русского Севера в связи с процессами миграций на восточные окраины Русского государства в XVI веке	55
Научная жизнь	
Гуманитарные научные конференции в регионах Российского Севера в период пандемии коронавируса. 2020 – 2022 гг. (продолжение)	80
Библиография	95

CONTENTS

From the Editor-in-chief	5
Scientific articles	
Matsuk M.A. (Syktyvkar, Russia) Historian's path (To the 75th anniversary of the birth and 50th anniversary of the scientific activity of the outstanding historian Nikolai Ivanovich Nikitin)	6
Rodionova A.P. (Petrozavodsk, Russia) Aleksandr Barantsev's contribution to the study of the Ludic dialect of the Karelian language	48
Bakhtov V.V. (Moscow, Russia) The Cossacks of Russian North in connection with the processes of migration to the eastern outskirts of the Russian State in the XVI century	55
Scientific life	
Humanitarian scientific conferences in the regions of the Russian North during the coronavirus pandemic. 2020 - 2022 (continuation)	80
Bibliography	95